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Naši šolski kadri Brežnjev odpira na vse strani
Zadnjič sem končal uvodnik z željo, naj 

bi slovenska šola postala zmeraj bolj 
uspešna šola. V ta namen pa niso dopolj 
šolska poslopja, čeprav so tudi ta važen 
dejavnik za uspešnost šole, potrebni so 
tudi šolski kadri. To se pravi, potrebni 
so učitelji in profesorji. Zato naj bo danes 
beseda o teni, saj večina naših ljudi in 
tudi staršev ne ve, kako je s  tem na slo
venskih šolali.

Ko so se odprle slovenske šole v bivši 
coni A pod zavezniki, smo im eli le majhno 
izbiro učiteljev in profesorjev. Nastavlje
ni so  bili vsi, ki so se javili, naj so imeli 
strokovno znanje ali ne. Sila pač kola 
lomi. Takrat je dobilo službo na sloven
skih šolah precejšnje število profesorjev, 
ki so se umaknili iz Slovenije ob koncu 
vojne. V tistem  času je bilo precej zmede 
tudi na italijanskih šolah. Vendar pri teh 
začasnih rešitvah ni moglo ostati. Zato se 
začne v naslednjih letih proces stabiliza
cije šolnikov na slovenskih šolah tako na 
Tržaškem kot na Goriškem. Ta proces je 
bil zelo počasen, vendar je  šel hitreje na 
Tržaškem kot na Goriškem, posebno ko 
so slovenske šole bile uzakonjene. Stabi
lizacija šolskih kadrov pa pomeni, da 
učitelji in profesorji dobijo stalno name
stitev na določeni šoli in za poučevanje 
določenih predmetov. V ta namen predvi
deva italijanski šolski zakon na srednjih 
šolah posebne stolice, to je skupino pred
metov, ki jih poučuje neki profesor. To 
so tako imenovane »katedre«. Na sloven
skih šolah dolgo ni bilo mogoče priti do 
take stalne zasedbe učnih mest; vsi pro
fesorji in učitelji so bili le  začasno na
meščeni in so se zato od leta do leta za
menjavali. Take pogostne zamenjave so 
bile v škodo šolskim uspehom in v škodo 
profesorjem in učiteljem, ki niso mogli 
napredovati v svoji karieri. Prizadevanja 
naših politikov in sindikatov so zaradi 
tega šla za tem, da bi po uzakonitvi šol 
dobili stalen učiteljski in profesorski 
kader.

Zadeva se je začela reševati najprej za 
osnovne šole. Tam so že pred dvema leto
ma razpisali posebne izpite za učitelje, ki 
so že učili na slovenskih šolah določeno 
število let. Izpiti so bili v Trstu in Go
rici in vsi učitelji, ki so že učili, so 
uspešno opraviti te izpite in dobili stalno 
nameščenje na slovenskih osnovnih šolah. 
Rešiti so  morali še vprašanje profesorjev 
na srednjih šolah. Zadeva je stekla po Ti
tovem obisku v Rimu. Zato so letos spo
mladi začeli govoriti o posebnih izpitih 
za slovenske profesorje višjih in enotnih 
srednjih šol, da bi te dobile stalen profe
sorski kader, kot ga imajo vse italijanske 
šole. Ko je izšla ministrska odredba o teh 
izpitih, je bilo takoj jasno, da ministrstvu 
gre predvsem za to, da uredi položaj na 
naših šolah in položaj profesorjev. Saj so  
hili pogoji za udeležbo pri izpitih v glav
nem naslednji: opravljena univerza in pet 
let uspešnega poučevanja na slovenski šoli.

Slovenski profesorji so  se ministrske 
odredbe razveselili in se po svojih močeh 
začeli pripravljati na izpite. Ti so bili 
namreč določeni za konec šolskega leta. 
Najprej so profesorji, ki so imeli zahte
vane pogoje, prestali inšpekcijo v šoli. Po
seben profesor je prišel in poslušal nji
hovo podajanje v šoli in ga ocenil. To je 
bilo v mesecu juniju tik pred koncem  
šolskega leta. Nato so bili ustni izpiti, eni 
v Rimu ob koncu junija, drugi v Trstu v 
začetku septembra. Tisti, ki so šli v Rim, 
so tam pred raznimi komisijami vsi izde
lali. V Trstu je pa šlo nekoliko drugače. 
Pred komisijo, ki ji je predsedoval prof. 
Jevnikar in ki so  jo  sestavljali profesorji 
Jež, Seražin, Auerspergova in ravnatelj 
Rožič, so štirje kandidati padli (dva iz 
Gorice, dva s Tržaškega). Pred drugimi 
komisijami so vsi izdelali.

Izidi v Trstu so zbudili razne komeaitar- 
je, saj gre za znane profesorje, ki učijo 
na slovenskih šolah že 10 in 15 let in so 
dobivali vsako leto dobre ocene od svojih  
ravnateljev. Kaj se  je  zgodilo pri tej ko
misiji? Namen ministrske odredbe, ki je 
določila izpite in pogoje, je  bil jasen: 
omogočiti vsem profesorjem, ki uspešno

učijo na slovenskih šolah več kot pet let, 
da dobijo stalno namestitev, če le ni nji
hovo znanje tako zanič, da ne spadajo na 
srednjo šolo. To je razvidno iz postopanja 
izpraševalnih komisij v Rimu in tudi v 
Trstu, saj se je zataknilo le pri eni. Ali 
je znanje teh štirih profesorjev, ki niso 
opravili izpita, res tako zanič? Zakaj so 
jih potem pri inšpekciji v razredu pozi
tivno ocenili? Zakaj jun ravnatelji že vr
sto let dajejo, vsaj nekaterim, najvišje 
ocene? Ali so tudi ravnatelji zanič? Vpra
šanja se  množijo.

Vsekakor ocene izpraševalnih komisij 
so nepreklicne (insindacabili). Štirje pro
fesorji bodo še naprej, po 15 letih uspešne 
službe, ostali le začasni suplenti, dočim  
so drugi njih mlajši kolegi, nekateri celo 
njih nekdanji dijaki, dobili habilitacije in 
postali redni profesorji. Sic fata volue- 
runt. Tako je hotela usoda. (Ali ljudje?)

Kljub vsem omenjenim nevšečnostim je 
sedaj položaj za večino profesorjev ure
jen in s tem tudi položaj šolskih kadrov 
na slovenskih šolah tako v Trstu kot v 
Gorici. To je le velika pridobitev za slo
venske šole. želim o samo, da bi vsi pro
fesorji od sedaj naprej še z večjo vnemo 
in z zmeraj večjim strokovnim znanjem  
pomagali slovenskim šolam do zmeraj 
boljših uspehov.

MIKLAVŽ BOŽIC

Pred dnevi je v New Yorku za
čela zasedati Glavna skupščina 
OZN, da se loti skoraj vseh naj
bolj perečih problemov, ki pretre
sajo sedanji svet: požar na Bliž
njem vzhodu, trenja na Daljnem 
vzhodu, vprašanje kitajskega pred
stavništva, izvolitev novega tajni
ka Združenih narodov. V stekleni 
palači pa gotovo ne bodo prišli to
liko do besede predstavniki nad 
sto malih ali srednjih držav, ki 
danes številčno sestavljajo svetov
no organizacijo, temveč še vedno 
prav zastopniki dveh super-velesil, 
ZDA in ZSSR. Obe velesili bosta 
na jesenskem zasedanju zastopala 
zunanja ministra William Rogers 
in Andrej Gromiko.

In prav vladi v Moskvi in Wash- 
ingtonu sta zadnje čase zelo živah
no, če ne prav mrzlično na delu. 
Znane so priprave in že napovedi 
datuma (ki pa še visi v oblakih) 
Nixonovega obiska v Pekingu, ki 
je naravnost elektriziral svetovno 
javno mnenje in seveda stavlja ne- 
številne probleme odgovornim dr
žavnikom obeh blokov. Vendar iz- 
gleda, da je v zadnjih časih mor-

Po ob isku  v  L ju b lja n i
Namesto že drugje objavljenega urad

nega poročila sm o zaprosili političnega 
tajnika Slovenske skupnosti dr. Draga 
Štoka, da bi našemu tedniku dal izjavo 
o obisku Slovenske 'skupnosti pri SZDLS 
(Socialistični zvezi delovnega ljudstva S lo
venije) v Ljubljani. Štoka je izjavil tole: 

Mislim, da je  Slovenska skupnost na
pravila pom em ben korak, ki utegne od
preti v prihodnosti širše perspektive  v ob
stoječih  odnosih m ed m atično državo in 
slovensko narodno skupnostjo , ki živi v 
Italiji. Gre nam predvsem  za to, da bi do
segli obojestranski pravičen in objektiven  
odnos m ed večino slovenskega naroda v 
SR Sloveniji in m ed Slovenci v zam ejstvu. 
Č etrt sto letja  po vojn i je  pač marsikako  
bolečo rano ali ideološko nasprotstvo ne
dvom no zabrisalo ali vsaj omililo. Danes 
je  možen, oziroma že kar nujen, tudi dia
log predstavnikov različnih in celo naspro
tujočih si ideologij ali naziranj; toliko bolj 
je  ta dialog nujen pri nas, sa j vemo, da 
bi morala im eti m anjšina v zam ejstvu  vso  
moralno podporo pri glavnini svojega na
roda. Brez takšne svobodne in pravične 
ter objektivne zaslom be bi zam ejstvo  lah
ko kaj kmalu postalo m rtva  veja, ki bi 
bila kot taka še huje izpostavljena m oč
nemu vetru asimilacije. Tega pa si ne želi 
nihče od nas; menimo, da tudi Slovenija  
ne. V Ljubljano je Slovenska skupnost 
šla kot politična organizacija, ki j i  je  
glavna politična baza sam ostojnost nasto
panja in svobodnega političnega ukrepa
nja, ker je z ostalim i slovenskim i sorod
nimi političnim i organizacijami prepriča
na, da bomo le v obliki sam ostojnega na-

Predsednik slovenske 
skupščine v Rimu

Prejšnje dni je med svojim zasebnim  
obiskom v Italiji predsednik republiške 
skupščine SR Slovenije Sergej Krajger v 
Rimu obiskal predsednika poslanske zbor
nice Pertinija. Slovenskega državnika je 
nato sprejel na vljudnostni obisk v pa
lači Chigi predsednik vlade Colombo. Ker 
razgovori n iso bili uradnega značaja, niso 
o tem izdali nikakega poročila.

Zanimivo bi bilo vedeti, če  sta se Co
lom bo in Krajger dotaknila tudi proble
ma slovenske manjšine, zlasti v zvezi z 
bližnjim, čeprav zaenkrat odloženim obi
skom slovenske delegacije v Rimu.

stopanja in lastne politične slovenske stre
he dosegli čim  trdnejšo zajezitev narod
nega odpadništva in dosegli istočasno ta
ko čim  večje politične in narodnostne 
pridobitve.

Pri SZDLS so bili pred  nami gostje tu
di predstavniki italijanskih vsedržavnih  
strank, tako vladnih kot onih v opoziciji. 
Mislim, da je  bilo pravilno, da sm o celot
nemu tem u spektrum u dodali še naša gle
danja in naša stališča glede na razvoj 
slovenske narodnostne skupnosti v Ita
liji in na naš socialni in gospodarski na
predek v  okviru političnega sistem a, ki 
vlada v Italiji.

Predstavniki SZDLS so nas obvestili o 
svojem  gledanju na m anjšinske problem e  
in z zadovoljstvom  sm o ugotovili, da gle
dišča niso tako močno različna, da bi 
mogla ovirati naš dialog v  te j smeri.

K ot politična organizacija, ki deluje iz
ključno v  m anjšinskem  merilu in ki te
m elji na določenih postavkah, ne moremo 
ne. upati v  iskren in konstruktiven dialog 
med m atično državo in slovensko m anj
šino.

Našli so grob Evite Peron
Devetnajst let po njeni smrti, ki jo  je 

povzročila leukemija v letu 1952, ko ji je 
bilo komaj 33 let, se je  Evita Peron, žena 
odstavljenega argentinskega predsednika 
Juana Perona, nepričakovano vrnila na 
pozorišee ter postala zopetni predmet ča
sopisnih kronik. Njeno balzamirano truplo 
so sedaj vrnili možiu (ki se je  med tem  
časom ponovno poročil), ki jo  je  sprejel 
v svojo vilo v Madridu. Kmalu po Pero
novem -padcu, v septembru 1955, je  skriv
nostno izginilo še truplo njegove žene Evi
te.

Peron je  takoj po ženini smrti naročil 
italijanskemu kiparju Tommasiju iz Pie- 
trasante, naj izkleše ženin kip za njen 
mavzolej. Kip, ki naj bi meril v  višino 
143 metrov, so Argentinci že imenovali 
osm o čudo sveta. Tommasini se je  dela 
takoj lotili, a čez tri leta je  Peronova vlada 
padla in delo je  ostalo nedokončano. Pred 
tiem i leti je umrl še umetnik Tommasini.

1. septembra letos so na milanskem po
kopališču Musocco odkopali preprost grob 
s čisto navadnim spomenikom, na kate
rem je stal napis: Maria Maggi, ved. De 
Magistris. Milančani so 17 let hodili mimo 
tega groba na gjlavnem pokopališču, ne da 
bi vedeli, da pod tisto sivo ploščo počiva 
tako oboževana Evita Peron.

da še bolj aktivna kremeljska di
plomacija, ki ne zamudi trenutka 
in skuša na vse načine nevtralizi
rati diplomatsko dejavnost velike
ga zahodnega partnerja.

Tu je treba predvsem omeniti 
nove zadnje pobude moskovskih 
državnikov in njihove bližnje obi
ske. Predsednik vlade Kosigin ima 
v načrtu potovanje v Alžir, nato 
v Kanado, sovjetski predsednik 
Podgorni bo obiskal Hanoi, med
tem ko je glavni tajnik KPSZ 
že na poti v Beograd ,za konec 
oktobra pa se pripravlja na prvi 
uradni obisk zahodne Evrope s 
potovanjem v Pariz. Vmes pa spa
da zopet velika iniciativa Leonida 
Brežnjeva, ki je prejšnji teden na 
Krimu sprejel kanclerja Brandta. 
Gotovo zadnji čas še ni poznal ta
ko polnega ritma sovjetske diplo
macije !

WILLY BRANDT NA KRIMU
Ni se še polegel odmev na ne

dvomno presenetljiv obisk zahod- 
nonemškega kanclerja Brandta v 
Sovjetski zvezi. Tik po doseženem 
sporazumu med štirimi velesilami 
za Berlin je Moskva povabila bonn- 
skega kanclerja, naj obišče sovjet
ske voditelje. Glavni tajnik sovjet
ske komunistične partije Brežnjev 
je hotel prihraniti zase privilegij 
dvogovora z morda v tem trenut
ku najbolj zanimivim zahodnoev
ropskim partnerjem in je v tem 
preskočil celo naravnega sobesed
nika kanclerja Brandta, ministr
skega predsednika Alekseja Kosi- 
gina (za katerega izgleda, da je 
nekoliko padel v sedanji hierarhi
ji, saj ne gre niti na državni obisk 
v Pariz). Razgovor med obema dr
žavnikoma se je vršil v turistič
nem mestu Oreanda na Krimu, 
ki je med drugim tudi idealno 
vplival s svojim lagodnim okoljem 
na sam potek političnih razgovo
rov. Brežnjem in Brandt sta pre
bila led s skupnim plavanjem v Čr
nem morju (Maocetung je pred 
leti dal dober zgled...), kjer so bi
li navzoči tudi številni nemški čas
nikarji. Sami razgovori so v glav
nem potekali v zelo prijateljskem 
czračju in obema sobesednikoma 
dali možnost za odkrito izmenja
vo mnenj. Predmet razgovorov pa 
se je sukal okoli dvostranskih od
nosov, evropske varnosti, odnosov 
Vzhod-Zahod, odnosov Bonna s 
socialističnim taborom itd. Kot 
kaže, je Sovjetska zveza zdaj pri
pravljena podpirati bonnske težnje 
po večji osamosvojitvi (na tihem 
od ZDA) ter priznati zvezni repub
liki večje pravice in olajšave v tr
govanju z vzhodnimi državami. S 
tem hoče Moskva tudi podeliti 
Zahodni Nemčiji zadnji, slovesen 
blagoslov za njeno »Ostpolitik«, 
vzhodno politiko socialnega demo
krata Brandta, ki se je znal zelo 
diplomatsko preleviti od najhuj
šega antikomunističnega zahodno- 
berlinskega župana v Kennedyjevi 
dobi do spretnega taktika in so
potnika novih časov dialoga.

Kaj pa odmevi na Brandtove 
»avances«? Kancler sam se je na 
povratku v Nemčijo moral braniti 
pred očitki opozicije, češ da je šel 
v svojih ponudbah Brežnjevu pre
daleč. Potrdil je, da je nastopal v 
SZ predvsem kot Evropejec in 
član Atlantske zveze, ne toliko kot 
Nemec. Nedvomno pa tudi nekate
ri zahodni zavezniki, zlasti Fran
cija vidijo v zadnjih bonnskih po
tezah nekako zapostavljanje zna
nega francosko-nemškega prijatelj
stva, ki sta mu botrovala še Ade
nauer in De Gaulle. To razodeva

med vrsticami tudi članek v zad
nji številki pariškega »L’Express« 
pod naslovom »Brandt prihaja 
skozi glavna vrata«, ki se pred
vsem ustavlja ob vlogi sovjetske
ga »imprimatur«-ja Bonnu za od
nose z vzhodnim taborom. Po dru
gi strani pa vidi neko obveznost 
za Brandta, po kateri naj Bonn 
prizna sovjetsko zamisel o novem 
evropskem položaju, ki ga Moskva 
zagovarja. To naj bi bila politična 
cena sovjetskih priznanj Brandtu. 
Vse to nam zgovorno obrazloži iz
java glavnega Brandtovega sode
lavca pri razgovorih z Moskvo in 
Vzhodno Nemčijo, Egona Bahra, 
ki je dejal: »Tako v diplomaciji 
kot v poslovnih zadevah je  nujno 
znati pozabiti, kar se je izvedelo, 
ter si predstavljati nemogoče.«

BREŽNJEV OBISKAL 
JUGOSLAVIJO

Kmalu zatem je glavni tajnik 
KPSZ prispel na »prijateljski« 
obisk v Beograd, kjer v razgovo
rih s predsednikom Titom skuša 
zgladiti oz. normalizirati medse
bojne odnose. Brežnjev prihaja v 
Jugoslavijo v nelahkem trenutku, 
ko že dolge mesece uradna sovjet
ska propaganda stalno pritiska na 
»revizioniste« (Jugoslavijo in Ro
munijo) ter prihaja na dan z bolj 
ali manj odkritimi grožnjami. Po 
uradnih vesteh naj bi Jugoslovani 
zahtevali od Brežnjeva predvsem 
priznanje načel beograjske dekla
racije iz leta 1955, ko sta Hruščev 
in Bulganin šla »v Canosso« in pri
znala jugoslovansko pot v socia
lizem.

Vsekakor se predvideva veliko 
angažiranost sedanjih sovjetsko- 
jugoslovanskih neuradnih pogovo
rov, ki morajo zakrpati še mnogo 
lukenj, izvirajočih iz leta 1968 po 
sovjetskem vdoru na Češkoslova
ško. Jasno pa je še, da skušajo 
Sovjeti s tem vrhunskim obiskom 
nekoliko nevtralizirati zadnji ki
tajski diplomatski »vdor« med bal
kanske države, saj je prav Jugo
slavija, poleg Romunije ter Alba
nije, nova prijateljica Pekinga in 
s tem potencialna neprijateljica 
Kremlja.

Težko pa je reči, če bo ta »vro
ča jesen« sovjetskih državnikov 
nakazala pozitivne posledice za 
Moskvo. Gotovo pa se bo Sovjet
ska zveza uvrstila v spretnejšo po
litično igro in s tem razgibala ce
lotno svetovno pozorišče.

Krst Stalinove vnukinje
Kot znano je Stalinova hči iz prvega za

kona Svetlana Alilujeva izbrala svobodo 
in se zatekla v  Združene države Amerike, 
kjer je  napisala in izdala svoje sipamine 
na očeta Stalina. Preteklo leto v aprilu 
se je  pa poročila z  ameriškim industri- 
jalcem Wesleyem Petersom. Letos je  do
bila hčerko, ki so jo  krstili v grški pra
voslavni cerkvi v ameriškem mestu Mil- 
vvaukee; krstil jo  je grški pravoslavni nad
škof Jakevos. Otrok je  dobil ime Olga.

Po krstu je mati Svetlana izjavila, da je 
sama bila krščena v ruski pravoslavni 
cerkvi leta 1962 v Moskvi. Seveda ni tega 
nikomur povedala, dokler ni prišla v Ame
riko. Njena želja je bila, postati član ru
ske pravoslavne Cerkve.

Kaj bi rekel Stalin, če bi danes še ži
vel, ko bi videl, da sta kristjanki njego
va hči in vnukinja? To je  usoda, ki jo  
doživljajo tudi številni slovenski komuni
sti, ko njih otroci zahtevajo krst, katerega 
so jim  starši, čeprav sami krščeni, od
rekli.
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II Gorici vstaia nov Zavod sv. Drnžine h . š k o f o v s k a  s i n o d a  v  R im u  " ekaj.°  ?a,isk*
---------------------------------  M ohorjevidruzbi

Med najbolj zaslužnimi slovenskimi usta
novami na Goriškem je »Zavod sv. Druži
ne« v Gorici, ki je bolj znan kot »Sloven
sko Sirotišče«. Rodovi in rodovi slovenskih 
malčkov, nešteti kmečki in delavski otro
ci, fantki in deklice, pa tudi dijakinje, in 
seveda tudi dekleta, ki so posečala gospo
dinjske tečaje, so našli v tem zavodu pri
jeten dom.

Zavod ima kaj burno zgodovino, kot je 
razvejana zgodovina goriških Slovencev: 
vzcvetel je na začetku tega stoletja; gori- 
ška fronta mu je med prvo svetovno voj
no prekinila življenje; fašizem ga je na
silno zatrl, pa po drugi svetovni vojni je 
bil spet obnovljen, da je vršil svoje poslan
stvo med našim ljudstvom.

Nepozabni ustanovitelj zavoda msgr. An
drej Pavlica je leta 1908 kupil v Ulici so
škega mostu od barona Klimburga nepre
mičnino, ki je poleg stanovanjske palače 
in gospodarskega poslopja obsegala še 
vinograd, njive, travnike in gozd. Stavbi, 
ki sta bili sezidani okoli leta 1880, je dal 
povezati v enoto in tako je nastalo po
slopje Slovenskega Sirotišča v Gorici.

Desetletja so minula, poslopje je bilo 
večkrat prezidano, popravljeno in prede
lano. Toda danes pri svoji častitljivi sta
rosti ne odgovarja več zahtevam sodobne
ga zavoda. Civilna oblast, ki je po izveden
cih urada Genio Civile ponovno zavod pre
gledala, je ugotovila, da je poslopje v 
nevzdržnem stanju in neprimerno za sedež 
še tako skromnega zavoda. Padla je tudi 
odkrita grožnja, da bodo zavod zaprli, ker 
ne odgovarja zakonitim gradbenim in sta
novanjskim predpisom.

Vodstvo zavoda se je pod težo groženj 
odločilo, da zgradi novo poslopje, nov za
vod, v celoti odgovarjajoč sodobnim po
trebam. Sleherno preurejanje stare stav
be, ki bi pomenilo visoke stroške, bi pro
blema ne rešilo.

Pod okriljem šolsk ih  sester, ki so last
nice nepremičnine in ki zavod od vsega 
početka tako uspešno vodijo, se je dne

Vatikansko glasilo 
o msgr. Fogarju
V atikanski dnevnik »L'Osservatore Ro

mano« je  dne 15. sep tem bra objavil dalj
ši članek o pokojnem  nadškofu m sgr. Al. 
Fogarju. Članek je  napisal m sgr. G Velci, 
njegov osebni p rija te lj in sedaj sto1 ni ka
nonik v Gorici. Msgr. Velci v tem  članku 
v glavnem ponavlja, k a r je  že p re j napisal 
o pokojnem  Fogarju v škofijskem  listu 
»Voce Isontina«. Lepo poudari nekatere 
značilnosti pokojnega nadškofa, posebno 
njegovo ljubezen do m ladine, njegovo p ra
vičnost do vseh in pogu-m v težkih časih, 
pa tud i njegovo p redanost sv. očetu, ko 
je  zahteval njegov odstop. Pozabi pa po
vedati, da so duhovniki, ki so priha ja li k 
škafu Fogarju »okrvavljeni in z razbitim i 
zobmi«, bili slovenski in hrvaški duhov
niki.

Čudež sv. Januarija
V neapeljski stolnici se je  dne 19. sep

tem bra na  god sv. Jan u arija  ponovil ču
dež krvi, ki je  po  enournih m olitvah du
hovnikov in vernikov ponovno zavrela v 
stekleni posodi. N eapeljski nadškof kard i
nal C orrado Urši je  dvignil posodo in jo  
pokazal navdušenem u ljudstvu. Prisotni so 
bili tud i številni tu risti, m ed njim i več 
cerkvenih dostojanstvenikov.

V letu 1972 bo veljal stari koledar
Ko je  p red  nekaj leti izšel novi litu r

gični koledar, ki obsega precej sprem em b 
zlasti za nekate re  svetniške godove, je  b i
lo določeno, da postane  splošno obvezen 
z uvedbo novega m isala in brev irja . Ker 
pa je  to odvisno od prevodov v domači je 
zik, zato  škofovske konference odločijo, 
kateri koledar velja na njihovem  ozem
lju , novi ali stari. K er nim am o še sloven
skega prevoda novega m isala, še m anj pa 
brevirja , bo  v Sloveniji v letu  1972 v ve
ljavi še s ta ri ko ledar svetniških godov. 
Kaže, da bo tako tudi v Italiji.

»Hudiči« prepovedan film
Na zadnjem  film skem  festivalu v Be

netkah, ki se je  zaključil v začetku sep
tem bra, je  največ odklonilnih k ritik  doži
vel film  angleškega režiserja Russel »Hu
diči«. Odklonili so ga ne sam o K atoliški 
cen te r za k inem atografijo  in beneški pa- 
pa triarh , temveč tudi številni drugi k riti
ki, ki jih  ne m orem o šteti med verne 
ljudi. T akra t so pisali, da  tako perverzne
ga in škandaloznega film a niso še videli. 
Poleg tega si film  privošči še številna sme-

20. avgusta 1969 osnoval poseben »Odbor 
za zidanje novega Zavoda sv. Družine«. 
Odbor sestavljajo: msgr. Franc Močnik, 
predsednik, g. Ivan Prinčič iz Krmina, 
preglednik računov, g. Štefan Viatori iz 
Gorice, strokovnjak, in hišni redovnici s. 
Rafaela Saksida ter s. Ahacija Kacin. Od
bor je na številnih sejali razpravljal o po
stopkih za gradnjo novega zavoda.

Priznani goriški arhitekt Viljem Riavis 
je medtem pripravil gradbene načrte, ki 
jih je občinski urad odobril že avgusta
1968. Dolga in zapletena je bila pot, pri 
boriti si vsa potrebna gradbena dovolje
nja. In nič manj truda ni stala prošnja, 
ki jo je odbor naslovil na deželne oblasti 
za prim em o posojilo. Končno je dežela 
odobrila posojilo, tako da so dela lahko 
stekla, Zavod pa bo moral celih 20 let 
odplačevati dolg in odgovarjajoče obresti. 
Sledila je zapletena zadeva dražbe, ki je 
prisodila delo gradbenemu podjetju »Sti- 
gnano« iz Tržiča. V ponedeljek 9. avgusta 
je podjetje začelo s  pripravljalnimi deli. 
Mogočni razrivači, buldožerji, zdaj izrav
navajo stavbišče in kaj kmalu po postav
ljen temeljni kamen novemu zavodu.

Pokojni msgr. Pavlica je leta 1904 spro
žil misel na ustanovitev Slovenskega Si
rotišča na nekem delavskem zborovanju 
pri Gorjancu na Komu. Slovenski delavci 
in delavke so  z navdušenjem pozdravili 
misel, naj se zavod ustanovi, in še tisto 
uro so medsebojno zbrali kot »prvi te
meljni kamen« 15 kron in nekaj vinarjev... 
Temu začetnemu znesku so se pozneje pri
družili nešteti darovi slovenskih ljudi: za
vod je zrastel iz niča in vršil svoje po
slanstvo — z darovi blagih dobrotnikov.

Dela so se začela, stroški bodo izredno 
visoki, a še večje je naše zaupanje v srč
no dobroto slovenskega človeka, ki ni 
pozabil ne na Slovensko Sirotišče in ne 
na »15 kron in nekaj vinarjev«, ki so jih 
kot prvi darovali slovenski delavci in de
lavke.

DR. RUDOLF KLINEC

šenja k rščanske  vere. Med drugim  je  npr. 
prizor, ko se vrši izganjanje hudega duha 
v cerkvi na o lta rju  in se daje  blagoslov 
z m onštranco  m ed seksualnim i orgijam i 
v nunskem  sam ostanu. Ta dva prizora  
nam  dovolj povesta, kakšne branže je 
Russelov film. Sedaj so ga začeli predva
ja ti  v V eroni in tudi drugod v Ita liji. Ve
ronski sodnik dr. Scaravelli je  prepovedal 
njegovo p redvajan je  na podlagi čl. 528 ka
zenskega zakonika. Seveda so takoj skočili 
pokoncu številni časopisi in kritik i, ki jim  
je  p r i srcu vse, kar je  uničujočega v se
danji človeški družbi. Ali upajm o, da bo 
zdrava pam et le vodila italijanske sodni
ke in  film ske cenzorje in  da ne bodo do
volili p redva jan ja  tega film a v Italiji.

Tatvine cerkvenih predmetov
V zadnjih  tednih so se neverjetno po

množile tatv ine cerkvenih predm etov. Gre 
za o ltarne slike, za kelihe, relifcviarije in 
druge cerkvene predm ete. Vse prav pride 
novodobnim  tatovom , k a jti takšne starine 
im ajo  danes silno visoke cene na svetov
nem  trgu. Tako so npr. ukradli v Padovi 
v cerkvi sv. Tomaža tri slike in  kelih, vse 
iz 16. sto letja. V Piave di Cadore so dne 
30. avgusta odnesli p e t slovitih podob 
vrednih desetine milijonov. V Castelnuovo 
Alta blizu Padove so ukradli o ltarno sliko 
sv. Blaža, delo slikarja  T intoretta; v Be
netkah je  iz cerkve sv. Janeza in Pavla 
izginilo več podob, ki s ta  jih  naslikala 
Bellini in Vivarini. Cenijo jih , da so vred
ne kar tr i m ilijarde.

To je  le nekaj primerov' tatvin v cer 
kvah. Nekaj teh  ukradenih  podob in pred
metov so že našli. Gre povečini za mlade 
fante in brezposelne znance policije, ki so 
s tem i tatv inam i skušali p riti na lahek 
način do bogatega zaslužka.

Kdaj nedelja sv. Cirila in Metoda?
Slovenski škofje so leta 1965 izdali od

lok, naj se nedelja sv. Cirila in Metoda 
vsako leto obhaja  kot ekum enski dan. Na 
splošno so dušni p astirji ekum enski dan 
lepo oblikovali in slovesno obhajali, da 
bi čim  bolj dosegel svoj namen. Na T r
žaškem  sm o ga skupno obhajali s sveto 
m ašo v M arijinem  svetišču na Vejiti.

K er so nastale razne težave, je  sloven
ski ekum enski svet predlagal, naj se eku
menski dan  prenese na zadnjo  nedeljo v 
septem bru. Temeljni razlog za izbiro tega 
dneva je  Slom škov sm rtn i dan 24. septem 
bra. Slom šek pa je  na ekum enskem  pod
ročju  m ednarodno pom em bna osebnost.

V če trtek  30. sep tem bra se bo  v Vati
kanu začelo zasedanje II. škofovske sino
de. K ot znano je  škofovska sinoda u s ta 
nova, k i jo  je  hotel II. vatikanski koncil. 
Na tak i sinodi se zb irajo  zastopniki ško
fovskih konferenc iz celega sveta, da raz
p rav lja jo  o skupnih in  važnih zadevah 
vse Cerkve. Prav tak a  sinoda je  bila leta
1969, letos bo druga. V erjetno bo tudi 
ostalo tako, da se bodo škofje zbirali na 
taka  posvetovanja vsaki dve leti.

Na p rihodn ji sinodi bo navzočih kakih 
200 škofov, poleg tega pa še določeno šte
vilo teologov in drugih kom petentnih  lju 
di. Letos bo  sinodi prisostvovalo tud i 21 
duhovnikot', k i so jih  izbrali v posam eznih 
deželah. Ti duhovniki bodo prisostvovali 
razpravam  o službenem duhovništvu, ki 
bodo na  v rsti v prvem  delu zasedanja. V 
drugem  delu zasedanja, ko bodo razprav
ljali o pravičnosti v svetu, bodo sodelo
vali tud i razni laični strokovnjaki, med 
njim i tud i dve ženski. Predvidevajo, da 
bo zasedanje sinode tra ja lo  cel mesec ok
tober. Med zasedanjem  bodo ob nedeljah 
posebne liturgične slovesnosti. Tako bo v 
nedeljo 9. ok tobra sv. oče posvetil novo 
župno cerkev v Rimu, posvečeno sv. Gre
goriju  B arbarigu; prisostvovali bodo tudi

Sv. oče Pavel VI. zvesto nadalju je  delo, 
ki m u  ga je  zaupal II. vatikanski koncil. 
To delo je  v prvi v rs ti liturgična refo r
ma. L itu rg ija  je  doživela že zelo korenite 
sprem em be in jih  bo še. Zadnji v  vrsti 
takih  reform  je  sedaj zakram ent sv. b ir
me. Prav na prazn ik  M arijinega vnebo
vzetja je  sv. oče podipisal konstitucijo , s 
ka tero  se sprem in ja  dosedanji obred tega 
zakram enta.

K onstitucija, ki se začenja z besedam i 
»Divinae Consortium  Naturae«, im a dva 
dela: v prvem  sv. oče razprav lja  o  tem 
zakram entu  v teku življenja Cerkve od 
apostolskih časov dalje. O menja, kako se 
je  ta  zakram ent delil po raznih Cerkvah, 
kako se je  v srednjem  veku uveljavil do
sedanji obred v latinski Cerkvi. Potean 
om enja, da naš dosedanji način podelje
van ja  sv. b irm e ni najbolj prim eren. Zato 
določa nov način in tud i novo besedilo. 
To obsega drugi del konstitucije, ki je  za-

Od 31. avgusta do 9. septemlbra se je 
vršilo  prvo italijansko ekum ensko rom a
n je  v Sveto deželo. R om anje je  bilo eku
mensko, ker so se ga udeležili pripadniki 
različnih krščanskih Cerkva. K atoliških 
duhovnikov je  bil 8, m ed n jim i dva slo
venska duhovnika iz Slovenije in sicer g. 
S rečko Šuligoj iz M edane in g. Jožko Be- 
nedetič, sp iritual v m alem  sem enišču v 
Vipavi. Potem so bili še tr ije  pastorji 
valdeške reform irane Cerkve, en lu teran 
ski pastor, en bap tist, ena prezbiterijan- 
ska družina, dva kato liška  zaročenca (oba 
odvetnika) te r  še nekaj drugih oseb. Skup
no je  bilo  vseh 22.

Namen rom an ja  je  bil, združiti za nekaj 
časa v skupnem  življenju in v p rija te lj
skem  sožitju  ljudi, ki ljub ijo  in častijo  
istega K ristusa, ki pa  o n jem  in o n je
govi Cerkvi drugače m islijo.

Rom arji so obiskali vse znam enitejše 
k ra je  iz Jezusovega življenja. Začeli so v 
N azaretu, kot je  to običaj pri vseh rom a
njih  v Palestino. Tu so prvi dan imeli 
skupno litu rg ijo  božje besede, pri kateri 
so povedali svoje misli zastopniki vseh 
navzočih Cerkva. Zaključili so z Gospodo
vo m olitvijo  Oče naš. Zatem so katoliški 
duhovniki nadaljevali z litu rg ijo  daritve, 
to je  z drugim  delom m aše. Tudi pri tem 
delu so ostali navzoči tudi številni neka 
toliški udeleženci rom anja.

Obisk se je  nato  nadaljeval po ostalih 
k ra jih  Svete dežele. Še večkrat so se vsi 
združili v skupni m olitvi in v skupnem 
poslušan ju  božje besede, čeprav ne več 
v povezavi s sv. mašo.

Taki stiki služijo, da se izm enjajo misli, 
pogledi, izkušnje, k a r vse pom aga odstra
njevati predsodke in priznati tudi lastne 
zgodovinske krivde. V elikokrat udeleženci 
ugotovijo, da pravzaprav m islijo  isto, le 
da se drugače izražajo. Vse to se je  izka
zalo tudi na tem  rom anju . T akšno rom a
n je  je  bilo  p rvo  v Ita liji in zato  ni bilo 
pričakovati kakih izrednih stvarnih  uspe
hov. Znano je, da so v F ranciji priredili 
že dvanajst sličnih rom anj. O meniti velja, 
da so ti italijanski ekum enski rom arji 
obiskali tudi E kum enski in š titu t pri Bet-

škofje sinodalci. V nedeljo 17. ok tobra bo 
v vatikanski baziliki slovesna proglasitev 
blaženim p. M aksim ilijana Kolbeja; v ne
deljo 24. oktobra pa  bodo obhajali sve
tovno m isijonsko nedeljo.

Jugoslovanski episkopat bosta  zastopala 
na sinodi nadškof K uharič iz Zagreba in 
škof Janez Jenko iz K opra. Prvotno- bi 
m oral iti na sinodo nadškof Pogačnik, to 
da zaradi bolezni ga bo nadom estil msgr. 
Jenko. K ot zastopnika duhovnikov iz Ju 
goslavije so izbrali Ivana H orvata, ki je  
po rodu H rvat.

Sv. oče se zaveda važnosti prihodnje 
sinode, ki bo obravnavala v sedanjem  času 
posebno pereče vprašan je  o službenem du
hovništvu. Saj bo m orala zavzeti stališče 
tudi glede duhovniškega celibata in poro
čenih duhovnikov v službi Cerkve. Pri teh 
in drugih razpravah bo po trebna posebna 
pom oč Sv. Duha. V ta  nam en je  sv. oče 
poromali v Subiaco, da je  tam  molil na 
grobu sv. B enedikta za uspeh sinode. V 
nedeljo 12. septem bra je  pa priporočil 
prihodno sinodo v m olitev vsem vernikom  
te r p rosil, da naj bo nedelja 26. septem 
b ra  dan m olitve vse Cerkve za uspeh p ri
hodnje  škofovske sinode.

rad i tega najvažnejši. Novi način podelje
van ja  sv. birm e bo tale:

»Zakram ent sv. birm e se podelju je z 
m aziljenjem  s sv. krizm o na čelu, s po- 
k ladanjem  rok in z besedam i: Sprejm i 
znam enje Gospoda Svetega Duha.« To no
vo besedilo je  silno staro  in ga uporab
lja jo  vzhodne Cerkve.

Novi obred podeljevanja sv. b irm e bo 
stopil v veljavo, ko ga bodo uradno  ob
javili in ko bo preveden v ljudske jezike. 
Zato se do konca leta 1972 sm e rab iti še 
dosedanji način podeljevanja sv. birm e.

Namen novega obreda sv. b irm e je  
predvsem  ta, da bi Sv. D uha bolj častili 
in se bolj zavedali vloge, ki jo  im a pri 
našem  posvečenju in zveličanju. Potem 
pa  da bi ta  zakram ent postal v večji m eri 
zakram ent zrelih kristjanov, ki hočejo 
svojo vero pred  svetom spoznavati in po 
njej živeti; torej zakram ent apostolskih 
kris-tj anov.

lehemu. Ta inštitu t im a tale angleški na
ziv: The Ecum enical In s titu t fo r Advanced 
Theological S tudies (Ekum enski inštitu t 
za napredek  bogoslovnih študijev). Ta 
ustanova je  sad  zadnjega koncila, saj je 
tam  pro feso r Skydsgaard s pro testan tske 
univerze v K openhagnu prvi opozoril na 
važnost ekum enskega raziskovanja v teo
logiji. Ideja je  pad la  na rodovitna tla z 
željo, da bi se osnoval poseben in š titu t v 
Jeruzalem u. Sv. oče Pavel VI. je  v ta  na
men najiprej poveril nalogo T. M. Hes- 
burghu, rek to rju  univerze N otre Dame v 
Indiani (ZDA), naj napravi prve poskuse. 
N ato se je  leta 1965 zbral prvi akadem ski 
svet, ki ga sestavlja 30 teologov iz celega 
sveta in vseh krščanskih  veroizpovedi. Le
ta 1968 so začeli zidati poslop ja  tega in
štitu ta  na pol poti med Jeruzalem om  in 
Betlehemom ; leta 1971 so sprejeli že prve 
učence. V inštitu tu  im ajo  sam ske sobe, 
Kakor tudi sobe za zakonce. K ajti p red 
videvajo, da bodo tam  študirali tudi p ro
testan tsk i teologi, ki so poročeni. Sedanji 
rek to r je msgr. Charles Moeiler z univer
ze v Louvainu, podrek to rja  pa  sta  prof. 
Panayotis z univerze v Solunu in dr. Paul 
Minear, p ro feso r na univerzi Yale v ZDA.
11 g radnji in štitu ta  in sedaj k njegovemu 
vzdrževanju so prispevali in prispevajo 
privatniki in pa različne javne ustanove, 
med temi posebno Sv. sedež.

V nedeljo 17. oktobra bo p. M aksimili
jan  Kolbe proglašen za blaženega. Tako 
se bo izpolnila želja, ki so jo  poljski in 
nem ški škofje skupno izrazili pred  kon
cem zadnjega vatikanskega koncila, naj bi 
Cerkev tudi u radno  priznala hero jsko  ju 
naštvo in svetniško življenje tega m učen
ca nacističnih lagerjev. Njegovo žrtvovanje 
je  znano. Ko je  bil v nacističnem  tabori
šču, je  nekega cine iz n jih  barake ušel 
zapornik. Za kazen je  kom andat določil 
deset tovarišev pobeglega na sm rt v sa
mici. P. K olbe se je  tedaj oglasil in pro-

Goriška M ohorjeva družba je  dobila 
k ra tko  obvestilo, da je  dr. Rado Bordon 
bil im enovan za upravnika in odgovornega 
urednika celjske M ohorjeve družbe. Novi 
urednik m ohorjevih knjig  v Celju je  p re 
tekli teden objavil v  N edeljskem  dnevniku 
daljši razgovor, v katerem  lepo osvetljuje 
delo M ohorjeve družbe v p reteklosti in 
sedaj. Iz tega članka povzemamo nekaj 
misli o celjski M ohorjevi družbi danes.

Med drugo svetovno vojno so nacisti 
uničili vso imovino M ohorjeve družbe v 
Celju, ves arhiv in požgali vse knjige. Po 
vojni je  nova oblast podržavila še tisto, 
k a r so nacisti M ohorjevi pustili. Družbo 
je  potem  rešil pokojn i Franc Sal. Finžgar. 
Ta je  skupno s Prežihovim Vorancem, to 
je  s p isateljem  Lovrom K uharjem , stopil 
do Borisa K idriča in dosegel, da  so Mo
horjevo obnovili. P rva povest, ki jo  je  
celjska M ohorjeva družba izdala po pojni, 
je  bila Finžgar jeva Pod svobodnim  son
cem. Izšla je  v 100.000 izvodih. Tekst so 
pa nekoliko »popravili«, ko t se je  tak ra t 
s knjigam i rado dogajalo. Prva povojna 
leta je  M ohorjeva delovala ko t založniško 
pod je tje  in im ela v svojem odbora p re
cejšn je  število partijcev , ki so za potrebe 
slovenskih kristjanov  imeli m alo posluha. 
Zato so bile njene knjižne izdaje precej 
revne. Z adnja le ta  se je  položaj izboljšal.

»Od 1. jan u a rja  letos — pravi B ordon — 
je  M ohorjeva znova dobila svoj prvotni 
položaj, se pravi, da je  ku ltu rna  ustanova 
(knjižno društvo), podobna sorodnim  u- 
stanovam , kakršne so tudi Slovenska m a
tica, Slovenska izseljenska m atica in  Pre
šernova družba. K akor te organizacije ima 
tudi M ohorjeva družba svoj odbor in ta j
ništvo; v odboru  so zastopniki članov (na
ročnikov), zastopniki -poverjenikov s pod
roč ja  treh  sedanjih  slovenskih škofij (ljub
ljanske, m ariborske in koprske), pa tudi 
p redstavniki republiške konference SZDL, 
občinske konference SZDL Celje, Sloven
ske izseljenske m atice in D ruštva sloven 
skih pisateljev. Po pravilih (s ta tu tu ) druž
be je  n jen  pokrovitelj m ariborski škof, 
pač v skladu s hvaležnostjo do ustanovi
te lja  Antona M artina Slomška. Sedanji 
predsednik  odbora je  prof. dr. Vekoslav 
Grmič. Mene je  za upravnika in odgovor
nega urednika soglasno izvolil odbor, od
ločbo o im enovanju pa je  podpisal p red 
sednik. Lahko bi torej rekli, da ie sam o
uprav ljan je  v M ohorjevi družbi dobro 
uveljavljeno.«

Prihodnje leto bo celjska M ohorjeva 
družba obhajala 120-letnico ustanovitve 
( IS52-1972). Za ta jubilej m islijo  izdati ko
ledar v k a r  se da slovesni in bogati ob
liki. Obnovili bodo Finžgarjevo literarno 
nagrado; ustanovili bodo tudi Jurčičevo 
časnikarsko nagrado. Josip Jurčič je  n am 
reč izdal pri M ohorjevi družbi svojega 
Ju r ija  Kozjaka. N am en im ajo  tudi se te 
sneje povezati z obem a M ohorjevim a druž
bam a v zam ejstvu, to je  z goriško in ce
lovško M ohorjevo družbo. »Meja ne m o
rem o sp rem in jati — pravi dr. B ordon — 
toda Slovenci m oram o vsaj svoj kulturni 
p ro s to r ču titi kot nerazdeljivo celoto.« 
Končno je  novi upravnik povedal, da Mo
horjeva družba ne prejem a nobenih druž
benih subvencij ali dotacij (podpor bi se 
reklo po domače) za svojo založniško de
javnost, je  pa kljub tem u še k a r »likvid
na«, to se pravi, da aktivno poslu je brez 
izgub in z nekim  dobičkom . To je  po
m em bna pohvala za trdnost M ohorjeve 
družbe, saj so skoro vsa slična pod jetja  
v Sloveniji »nelikvidna«, kljub dotacijam  
in subvencijam i družbe.

Dan za alfabetizem
K ultu rna ustanova Unesco je  ta mesec 

obhajala dan alfafoetizma, to je  dan za 
učenje, b ran je  in pisanje. Ustanovi Unesco 
je ob tej priložnosti poslal posebno pismo 
tudi sv. oče Pavel VI. Ob tem  dnevu so 
povedali, da je  na  svetu še zm eraj skoro 
m ilija rda  ljud i nad 15 le t starih , ki ne 
znajo ne b ra ti ne p isa ti te r  so torej anal
fabeti.

sil, če bi smel zam enjati že določenega 
u jetn ika, ki je  bil družinski oče sedm erih 
otrok. K om andant je  sprejel zam enjavo 
in p. Kolbe je  po 14 dnah trp ljen ja  v 
celici sm rti brez k ruha  in vode zadnji 
um rl 14. avgusta 1941. Usm rtili so ga z 
injekcijo  strupa.

Vest o junaštvu  p. K olbeja se je  kmalu 
razvedela iz taborišča v taborišče in prišla 
v London. Od tam  je  p rišla tudi v V ati
kan in  tedanji nam estnik državnega ta j
nika m sgr. M ontini jo  je  posredoval sv. 
očetu P iju  X II.

OKNO V DANAŠNJI SVET
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Ekumensko romanje v Sv. deželo

P. M a k s im il i ja n  K olbe na o ltar
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Še o slovenskih šolah v Gorici Slavje zborovskega petja
»Katoliški glas« z dne 9. septem bra letos 

p rinaša  uvodni članek »Problem šolskih 
stavb v Gorici« izpod peresa Miklavža Bo
žiča. N ašteva, kaj naj šolsko poslopje ob
sega za vsak tip šole, povsem pa pozab
lja  na dve najvažnejši zadevi: to  so šolska 
oprem a, ki naj nudi gojencem vso higien
sko udobnost, in  pa am bulan tna soba, 
zdravniška p isarna in asistenca. »Zdrav 
duh v zdravem  telesu«.

šolskem u poslopju m ora b iti zagotovlje
no tud i zadostno naravno zaledje za go
jen je  raznih športov na prostem  in za 
oddihe m ed glavnim šolskim  odmorom.

Kaj ti pomaga, če vse znanje pridobiš 
na škodo zdravja? Toliko v dodatek  k 
članku in v opozorilo, da se bo ob svojem 
času m islilo tud i na to.

Dovolite pa, da omenim še drugo zade
vo. Svoj čas, to  je  p red  prvo svetovno 
vojno, so se znali naši ljud je  odreči celo 
koščku kruha, da so mogli prispevati h 
g radnji šolskih poslopij, ki so skupen 
dom  njihovih otrok, najdražjega, k a r im a
jo. Da danes tem u ni več tako, so krive 
prevare in fašistično zatiranje, ki so na
šo slovensko skupnost oropale vsega, kar 
je  služilo naši narodni ku ltu ri in gospo
darskem u napredku. Vse po geslu: Neved
nega s praznim  žepom je  najlažje obvla
dati. Iz s trahu  p red  zaplem bam i p a  je 
tak ra t p rav  pogosto šlo narodno im etje 
v zasebne roke in se ni več vrnilo- p rave
m u lastniku. Le k je r je  vest govorila, so 
se pogreški odpravili, drugi pa trdovratno  
m olče in uživajo m astne obresti od kapi
tala, ki jim  je  'bil zaupan v varstvo v čr
nih dneh.

N arod je  tako  odrekel vsako zaupanje 
in ne prispeva več za gradnjo  šol. In  z 
enega stališča im a popolnom a p rav . Po 
ustavi je  država s svojim i ustanovam i 
dolžna skrbeti za vzgojo in  pouk otrok. 
Ne trdim , da tega ne dela. Zgledov je  do
volj tu  v  m estu  in n a  deželi, k je r  smo 
tudi m i Slovenci v slovenskih občinah 
napredovali.

V m estu p a  vse spi. Kaj nas tukaj ni? 
Kaj ne plačujem o tud i m i davkov? Če 
nim am o svojega župana, im am o p a  sve
tovalce, poslance, politične zastopnike. Če- 
smo nepristransk i, m oram o priznati, da 
nam  županstvo ne odreka naših  pravic, 
saj plačuje težke m ilijone za najem nine 
poslopij, ki so le m alo  prim erna  za šolo. 
Spom injam  se, d a  je  za m ojih  let na šoli, 
ko so bile politične in socialne razm ere 
m nogo slabše od današnjih , županstvo pod 
ekonom skim  vodstvom  g. B radaschia da
le p rav  vse, k a r sm o vprašali: am bulant
no oprem o, oprem o za ravnateljsk i urad 
osnovnih šol, razm noževalni ap ara t za 
skrip ta , harm onij, klavir, uredilo  je  sobo 
za m ikrofonsko oddajo, zvočnike, novo 
oprem o za dva razreda in Šolskemu do
m u pom agalo s šolskim i potrebščinam i, 
oskrbelo je  na strokovni šoli dve veliki 
in prim erni om ari za šolske pripom očke, 
m ize za risaln ico  itd. K olikor vem, župan
stvo ne nasp ro tu je  gradnji šolskih poslo
p ij za slovenske šole. N esporazum  je  le 
v  tem , da im ajo  v načrtu  g radnjo  skupne 
šolske stavbe. Za osnovne šole in otroški 
vrtec pa to  ne sm e biti. O bstajati m orata 
dva sedeža, sicer bo en del slovenskega 
življa v m estu ostal zarad i oddaljenosti v 
velikih težavah glede posečanja slovenskih 
šol.

Gospodje, naši politični voditelji! Zamu
dili ste  uro! Zadovoljujete se sedaj s šol
skim  poslopjem  v ulici Čampi. No, saj 
so tudi ju d je  m orali živeti le v ulici Ascoli 
in v  ulici Cocevia, pa  so vseeno ostali 
zvesti svoji p ravi veri in obogateli.

Pod s ta ro  A vstrijo so naši tedanji poli
tični voditelji pazili, k je so zidali nove 
slovenske šole, ne na  enem, temveč na 
več k ra jih , k je r  so bivali slovenski ljudje.

Po drugi svetovni vojni teh potreb  niste 
več čutili. Im am  dokum ente in še žive 
priče, kako sem predlagal nakup raznih 
tedaj še praznih  zem ljišč v m estu  in v 
h rib ih  za letovanje. Gluiha ušesa, dasi bi 
denar m oral b iti (iz najem nin). Tedanja 
investicija bi b ila  dala  možnost, da bi 
naše šole sta le  tam , kam or spadajo, in 
kapital bi b il dvakrat vrnjen  s hvaležnim 
priznan jem  naroda.

Livada je  m estni obrobek; za nekatere 
'bi šlo vse prav , da se tam  zida novo šol
sko poslopje. Prav tako za danar. Pri tem  
ne upoštevate, da bo čez deset let Livada 
pozabljen kot. Mesto zadobiva svojo bo
dočnost na južni strani, k je r  se gradijo 
nova industrijska  središča in k je r se bo 
odvijal glavni p rom et in trgovina.

Svojčas je  bilo drugače. Mesto se je  ši
rilo proti Solkanu in Šem petru. Povojne 
razm ere in razm ejitve so tedanji načrt 
onemogočile in tako Gorica zadobiva novo 
lice: nam esto  solkanskega polja zginja 
štandreiško in sovodenj sko.

Mi Slovenci, ko t narodna m anjšina, bo
mo ostali vedno v podrejenosti in ne na 
vodstvu, zato le kot delavci in v glavnem 
kot m ali trgovci. Izjem e bodo le redke. 
K ot tak i bom o težili v bližino in dustrij
skih in trgovskih centrov. Livada bo osta
la torej le m iren kotiček, k je r si bodo 
upokojenci lahko hladili svoje živce.

Da pojdem o po  tej poti, im am o otipljiv 
zgled naših vasi: m ladina odhaja za de
lom in kruhom .

Zato: Pomagaj si sam  in Bog ti pomore!
H ubert Močnik

Opomba: Veseli me, da se je ob m ojem  
članku oglasil bivši ravnatelj H ubert Moč
nik. Saj sem  članek napisal tudi z name
nom, da zbudim  javno pozornost na pro
blem  slovenskih šolskih poslopij v Gorici. 
Vendar se z nekaterim i trd itvam i g. ravna
telja M očnika ne strinjam .

Predvsem ni res, da bi slovenski politiki 
m islili sam o na en sedež v ulici Čampi za 
vse slovenske šole. K olikor m i je  znano, 
je predvideno še eno šolsko poslopje  v 
južnem  delu m esta  za o troški vrtec in za 
osnovne šole. Naravno bi bilo, da bi se 
tam  ustvaril tudi sedež za slovensko enot
no srednjo šolo, približno tako ko t je  da
nes v ulici Randaccio. Na en sam  sedež 
za vse slovenske šole v severnem  delu m e
sta  Slovenci ne sm em o pristati, ker bi to 
res pom enilo prista ti na gotovo izgubo 
velikega dela slovenskih o trok v južnem

Nadškof Santin odpotoval 
v Afriko
V petek je  tržaški nadškof m sgr. San

tin  odpotoval za 14 dni v Afriko. Ustavil 
se bo v E tiopiji in v  Keniji, k je r bo obi
skal tri m lade tržaške duhovnike, ki tam 
delujejo.

Osnutek ukrepov v korist 
Slovencev v deželi
Slovenska ku ltu rno  gospodarska zveza 

jt- sprejela osnutek ukrepov v korist slo
venske jezikovne skupnosti v naši deželi. 
Frvi del osnutka se zavzema za revizijo 
ustavnega zakona te r  sprem in ja  sta tu t 
avtonom ne dežele Furlani j e-Julijske Be
nečije. Drugi del p rinaša predloge za d r
žavne zakone, ki rešu je jo  vprašanja, ki 
ne spada jo  v deželno kom petenco, uk re
pe, ki m orajo  biti sp re je ti z  izvršilnimi 
norm am i te r posebne deželne zakonodaj
ne ukrepe. T re tji del pa se zavzema za 
jam stva.

Poroka
Pred k ra tk im  sta si v stari svetoivanski 

cerkvici obljubila večno zvestobo Alenka 
K ravos iz znane svetoivanske družine ter 
inž. Pino Rudež. Novoporočencema iskre
no čestitam o.

Miha Guštin - sedemdesetletnik
R epentaborski župan Miha G uštin je  v 

teh  dneh praznoval svojo 70-letnico. To 
slovensko občino uspešno vodi že drugo 
m andatno dobo. Izvoljen je  bil na listi 
Slovenske skupnosti. Gospodu županu 
iskreno voščimo in mu želimo še veliko 
uspehov v njegovi službi.

V' okviru Kraškega tedna
Po uspelih prireditvah K raškega tedna 

so v stari kraški hiši na R epentabru or
ganizirali večer na tem o »V začetku je 
bil Krais...« Večer je  obsegal likovno raz
stavo skupine »U« (Kozman, Švara, Vekjet, 
Volk, Zuljan in Žerjal) te r nastop  kn ji
ževnikov Verča, K ravosa, K uka in Mermo- 
Ija, ki so b rali svoja dela ob sprem ljavi 
k ita ris ta  Volpija.

delil Gorice.
Čudi m e ostra kritika  prof. Močnika na 

račun izbire lokacije za šolsko poslopje 
v  ulici Čampi. Res je ta ulica oddaljena 
od središča mesta, vendar ne toliko, da 
bi je ne mogli doseči z avtobusom . Od 
najbližje avtobusne postaje bi bilo le 5 
m inu t do nove šole.

Dalje: samo na tistem  kraju je dovolj 
prostora (ati zaledja), da bi bilo mogoče 
im eti zadosti velika dvorišča in zgraditi 
tudi telovadnico. Končno je  potrebno upo
števati tud i zm eraj večji razvoj avtom o
bilskega prometa. V  šole že danes zm eraj 
m anj »hodim o« in se vedno bolj »vozimo«.
V prihodnje bo ta razvoj šel nevzdržno 
naprej. Lokacija v ulici Čampi bi glede 
tega bila skoro idealna, ker bo tam  dosti 
parkirnega prostora. In  še to: v severnem  
delu m esta  im am o vse tri dijaške dom o
ve: Zavod sv. Družine, Alojzijevišče in Di
jaški dom. V  teh zavodih biva lep del 
slovenske šolske mladine, ki bi imela do 
nove šole razmerom a kra tko  pot.

Zaradi tega m islim , da bi bila prva na
loga naših političnih predstavnikov ta, da 
zagotovijo za bodoče slovenske šole pri
m erna zemljišča: eno v  ulici Čampi, dru
go v  južnem  delu m esta. To se m udi, 
ka jti prim ernih zem ljišč je  v Gorici zm e
raj m anj. Tudi za italijanske šole jih  že 
prim anjkuje.

V okviru K raškega tedna je  bilo  tudi 
gastronom sko tekm ovanje »Kako so jedli 
naši nonoti«. Tekm ovanja se je  udeležilo 
pet gostiln na  K rasu. Ž irija  je  proglasila 
za zmagovalca gostilno Škabar iz Repna, 
ki j i  je  bil podeljen pokal pokrajinske 
tu ristične ustanove.

Milan Guštin je umrl
Umrl je  repentaborski občinski sveto

valec Milan Guštin, izvoljen na  Skupni 
Slovenski listi. Bilo m u je  šele 50 let, za
to je  njegova sm rt žalostno odjeknila pri 
vseh, ki so ga poznali in ga cenili. Po
kojnik je  b il zaveden Slovenec in se je 
rad  politično in ku ltu rno  udejstvoval v 
korist domačega prebivalstva in repen- 
taborske občine.

Pokojnikovim  dom ačim  naše iskreno 
sožalje.

Zanimiv proces tudi za nas 
Slovence
Pretekli teden je  bila p red  tržaškim  

Gkrožnim sodiščem sodna obravnava p ro 
ti predsedniku m ednarodne organizacije 
za pravice ciganov Rudolfu K arfayu. Sled
njega so policijske oblasti pred  k ra tk im  
aretira le  v T rstu . K arway ne obvlada ita
lijanščine te r je  skušal dokazati polica
jem , da je  predstavnik ciganov in jim  pri- 
tem  pokazal dokum ent z napisom  »Diplo- 
m atik  Romano« te r  sliko, na  kateri ja 
fotografiran p ri sprejem u pri papežu Pav
lu VI. K er policisti niso vedeli, da »Ro
mano« pom eni ciganski, so ga obdolžili, 
da se izdaja za vatikanskega diplom ata.

Na razpravi je  javni tožilec zahteval, da 
se K arw ayu odm eri 6 mesecev zaporne 
kazni, k e r naj bi bili po njegovem m ne
n ju  diplom ati sam o predstavniki držav. 
Branilec odv. Berdon pa  je  v svojem po
segu izpodbijal to  trd itev  in dokazoval, 
da so tudi druge skupnosti ,kot narod
nostne, verSke in rasne, sub jek ti v m edna
rodnem  pravu. P ri tem je  izrecno omenil 
južnotirolsko V olkspartei, k i je  partnerica 
v m ednarodnih pogajanjih , in slovensko 
narodnostno skupnost v Ita liji, ki se rav
no tako  poteguje za svoje m ednarodno 
osnovane pravice.

Arezzo, konec avgusta
Ob priliki slavnostnega koncerta, ki je 

zelo dosto jno zaključil devetnajsto m ed
narodno pevsko tekm ovanje »Guido d ’A- 
lezzo«, je  v im enu prired ite ljev  spregovo
ril predsednik društva »Amici della m uši
ca« senator Pazzagli in m ed drugim  že 
najavil prihodnjo, dvajseto izdajo polifon- 
skega tekm ovanja za leto 1972. To sreča
n je  pevskih Zborov bo  skušalo prihodnje 
leto  prikazati v  nekakem  obračunu verno 
sliko vseh najboljših  nastopov v tem  ze
lo plodnem  dvajsetletju . In  prav  v tem  
sm islu že letošnja napoved za tako  kvali
tetno zborovsko m anifestacijo , ko t je  are- 
ška, z nastopom  dosedaj najboljših  an
sam blov na deskah gledališča »Petrarca«, 
vzbuja lahko le zanim anje.

V pričakovanju  na jub ile jno  izdajo p ri
hodnjega po letja  si v naslednjih  vrsticah 
oglejmo najbolj značilne p lati letošnjega 
tekm ovanja. K ot vedno, smo srečali tudi 
letos dolgo vrsto  pevskih zborov nadpov
prečnih pa tudi srednjih  ali skrom nejših 
skosobnosti, k i si v petih  dneh tekm oval
nih nastopov prizadevajo za osvojitev tež
ko zasluženih lovorik. V zadnj iizdaji smo 
imeli poleg že Običajnih pevskih kategorij 
(m oških, ženskih in  m ešanih zborov v po 
lifoniji, folklora te r  gregorijansko petje) 
še novo skupino — m ladinske zbore, ki 
so s svojim i srebrno čistim i glasovi še 
osvežili in  pom ladili že itak m ladostno in 
vedro um etniško m anifestacijo. Brez dvo
m a je  to lep dosežek za p rired ite lje  in do
kaz, d a  lahko polifonSko tekm ovanje v 
Arezzu nudi vedno kaj novega in origi
nalnega. N ism o pa  še zabeležili natečaja 
za nove zborovske skladbe, ki so ga tudi 
v eni izmed p re jšn jih  izdaj prireditelji 
napovedali. Ta b i tudi gotovo poživil 
um etniški »cursus« areškega pevskega fe
stivala in dal ko ristne pobude za izvirno 
kom pozicijsko vokalno dejavnost.

V našem  listu  smo že objavili izide tek
m ovanja v posam eznih zborovskih skupi
nah, zato  pa sedaj zabeležimo nekaj bež
nih vtisov o um etniškem  poteku in vred
nosti letošnje izdaje. M orda je  glavna ugo
tovitev predvsem  ta, da so spet p rodrli 
kot na jbo ljši pevski zbori iz držav vzhod
ne Evrope, v glavnem iz slovanskega in 
baltskega sveta. Nekaj let sem sm o bili 
p riča zmagoslavnim nastopom  nem ških 
ansam blov (M onteverdi iz H am burga) ali 
odličnim  te r subtilnim  francoskim  pevcem 
(Philippe Caillard iz Pariza, La Psalette 
d ’Orleans) te r anglosaškim  m adrigalistom  
(Collegium m usieum  iz Oxforda) ali kake
m u «college» iz ZDA. Z adnja le ta  pa od
ločno p redn jač ijo  zbori z vzhoda: najprej 
Cehi, nato  M adžari, Bolgari in zadnje ča
se pevci iz Sovjetske zveze (ne toliko Rusi 
sami, am pak predvsem  pripadniki ba lt
skih narodnosti). K ot so p red  dvema leto
ma zablesteli Litvanci s svojim  moškim 
zborom  iz Vilna, so sedaj želi veliko slavo 
E stonci z m ešanim  kom ornim  zborom  iz 
Talina te r odnesli dve lovoriki, v polifo
niji in folklori. Ta pevski zbor je  dokazal 
svoje čudovite tehnične te r  interpretacij- 
ske sposobnosti, skoraj v enaki m eri za 
poustvarjan je  s ta re  in sodobne glasbe. 
Spom nim  sam o na stilistično perfektno 
podajanje  Palestrinove m aše »Aetemi 
C hristi munera« na cerkvenem  koncertu 
v S. M aria della Pieve, ki je  izzvenela ko t 
p rava molitev, ali pa  na skoraj akrobatsko 
instrum entalno  tehniko Lapikovih (skla
datelj im a le 25 let) im presij, ki poslušal
cu skoraj zaustavijo  dih. Pa tud i njihova 
folklorna pesem  je  že č ista  glasba s sk ra j
no dognano elaboracijo.

Ne m oram  se seveda ustaviti le pri ab
solutnih zmagovalcih, č e  se oarem  na osta
le kategorije, m oram  reči, da so bili na 
zelo izbrani višini p rav  ženski zbori, v  k a 
terih  je  odnesla p rvo  nagrado Jugoslavi
ja  z zborom  «Collegium musieum« iz Beo
grada. Ansambel je  pokazal lepo zlitost, 
gotovost in bogato duhovno zavzetost zla
sti v religioznih skladbah pravoslavne li
turgije M okranjca in Tajčeviča. Ne smemo 
mimo, ne da b i omenili še edinega slo
venskega zbora, ki je  bil letos m ladinski 
zbor iz M aribora. Pod vodstvom  B ranka 
R ajšterja  je  v p ro s ti izbiri z lahkoto  odpel 
zahtevne skladbe B enjam ina Brit tena in 
se uvrstil na tre tje  m esto. (Mimogrede: 
zakaj slovenski zbori za m ednarodno tek
m ovanje segajo ra je  po  angleških avtor
jih , ko bi lahko tud i m ed sodobno slo
vensko vokalno lite ra tu ro  našli kaj do
stojnega?!...) V sekakor se je  m ed tem i 
najbolj izkazal bolgarski m ladinski zbor 
iz Tolbuhina, ki je  — skoraj čudo — od
nesel tudi prvo nagrado v gregorijanskem  
petju , ki je  sicer običajno v zakupu za
hodne in katoliške tradicije. Kot sem pa 
slišal iz u s t sam ih oo. kamaldolcev, glav
nih pobudnikov za gregorijansko petje, se 
ta  častitljiva glasba celo po sam ostanih 
že izgublja.

Relativno slabša je  bila zasedba zelo 
m aloštevilnih moških zborov, kar se opa
ža že nekaj let sem . V sekakor je  tu  še 
najbolj izstopal nem ški zbor iz Hausena. 
Kaj p a  druge države? Poljaki in Čehi si
cer niso dosegli visokih mest, vendar lah
ko rečem  vsaj za akadem ski zbor iz V ar
šave, da je  pokazal visoko stopnjo  pevske 
ku ltu re  še posebej z izborom poljskih  re
nesančnih m otetov na cerkvenem  koncer
tu. Podobno visoko raven je  razodel tudi 
m adžarski zbor iz Pecsa, ki je  na istem  
koncertu  p redstavil krasen Kodalyjev 
»Pange lingua« za zbor in orgle. Nedvom
no kvaliteto je  pokazal še zbor Musik- 
gymnasium z Dunaja, ki ga poznam o tudi 
v Gorici, z  deli B rucknerja in Kodalyja. 
Med italijanskim i zbori p a  ni p rod rl prav
zaprav nobeden, čeravno je  še največ di
skretn ih  kvalitet imel m orda rim ski aka
demski zbor; ta  je  na sobotnem  koncertu 
zelo dognano predstavil B ancbierijev d ra 
m atični m adrigal »La pazzia senile«. Na 
splošno pa  še vedno prevladuje m nenje, 
da italijanskim  zborom  m an jka  pravilna 
pevska vzgoja te r  da v pevski »politiki« 
v Ita liji prevladuje še vedno prevelik di
letantizem.

P oudariti je  traba še prim ernost izbire 
obveznih skladb, ki so navadno v poli- 
fonskih skupinah po  dve. P rav  tu  imamo 
vedno po enega av to rja  klasične oz. mo
derne polifonije. Mislim, da je  prav taka 
rešitev najbo ljša  in b i lahko služila ko t 
podlaga vsem podobnim  pevskim tekm ova
njem . Zahteva seveda veliko štud ija  in  na
pora, vendar je  lahko solidna garancija 
za resnost prireditve. Med av to rji teh 
skladb smo srečali im ena renesančnih kla
sikov kot so Banchieri, Vecchi, M ontever
di, Palestrina te r sodobnih ko t npr. Ca- 
plet, Zecahi, Haselboeck (ki se ga spom i
n jam o z lanskega orgelskega koncerta na 
Travniku). Tudi posam ezni p rogram i p ro 
stih  skladb kažejo v veliki večini na od
govorno in teh tno  izbiro, ki gre od rene
sanse do naših  dni.

Iz teh nekaj vrstic m orda še ne izzveni 
vsa polnost um etniškega bogastva tekm o
vanja »Guido d'Arezzo« 1971. Gotovo pa 
lahko vsaj opozori na vedno večjo zavze
tost evropske vokalne reprodukcije, ki v 
tem  zgodovinskem in svojskem  toskan
skem m estu vsako leto znova preveri svo
je  sposobnosti in si daje  po trebne napotke 
za bodočnost.

Andrej Bratuž

Za deželno pomoč prizadetim 
kmetovalcem
Predsednik deželnega sveta Ribezzi je 

te dni sprejel svetovalca LSS Draga Što
ko in se z njim razgovarjal o delovanju 
deželnega sveta. Svetovalec Štoka je po
sebej opozoril na potrebo, da deželni svet 
čimprej razpravlja o pomoči vsem, ki 
jih je na Goriškem prizadelo nedavno 
neurje; prav tako je treba razpravljati o 
škodi, ki jo  je po vsej deželi letos priza
dela suša.

Predsednik Ribezzi je naglasil, da bo o 
teh problemih diskutirala pristojna dežel
na komisija, ki bo vzela v pretres spre
membo in integracijo deželnega zakona 
št. 33 iz leta 1965. Ta zakon predvideva 
deželno finančno pomoč kmetovalcem, ki 
jih je prizadelo neurje oziroma naravne 
nezgove. Komisija se je  že sestala.

★

SLOVENSKA TELEVIZIJA
Spored od 26. sept. do 2. okt. 1971

Nedelja: 11.40 Mestece Peyton. 17.15 Pri
znanje slabemu človeku - amer. film. 18.45 
^Vaterpolo Jugoslavija : Italija. 20.35 Humo
ristična oddaja.

Ponedeljek: 17.45 Drejček in trije Mar- 
sovčki. 18.05 Risanka. 18.45 Waterpolo Ju
goslavija : SZ. 20.55 Nekoč te moram ča
kati - drama.

Torek: 17.50 Prijatelj Ben. 18.30 Stare 
krčme - Pri Žabarju. 19.05 Naše in tuje 
mineralne vode. 19.30 Nega obraza. 20.55 
Teta Žita - franc. film. 22.30 Likovni 
nokturno.

Sreda: 17.40 Erazem in potepuh. 19.05 
Od filma do filma. 19.20 Po sledeh napred
ka. 20.35 D. Smole: Antigona - predstava 
SG Trst.

četrtek: 17.10 Včeraj je  bilo drugače. 
18.45 Svet, v  katerem živimo. 18.45 Water- 
polo Jugoslavija: Madžarska. 20.35 XXI. 
stoletje. 21.25 Maupassantove novele.

Petek: 16.40 šah  Fisiher: Petrosjan. 17.25 
Pogodin: Plenk-plenk - otroška igra. 19.00 
Mestece Peyton. 20.35 Celovečerni film.

Sobota: 17.50 Ptujski festival - I. del.
18.35 Nicholas NickJeby - serijski film.
20.35 »Gala Montreuxa«. 21.30 Dokumen
tarni film. 22.00 Nikoli grde besede - se
rijski film.

Miklavž Božič

Barkovljanska mladina vabi na
OKTOBRSKO PRAZNOVANJE 

ki bo v nedeljo 3. oktobra v Barkovljah

SPORED
Zjutraj ob 8. uri peta sv. maša, nato procesija s kipom 

rožnovenske Matere božje ob spremstvu narodnih noš.
Popoldne ob 16. uri slovesne večernice in blagoslov.
Po končanem cerkvenem opravilu bo v prostorih barkov- 

ljanskega prosvetnega društva (ul. Cerreto 12) koncert godbe 
na pihala. Sledila bo značilna barkovljanska večerja.

Za prijetno razpoloženje bo poskrbel ansambel »LORDS«.
Vsi prav prisrčno vabljeni!
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Dijaški zavod poimenovan 
po škofu Fogarju
V ponedeljek 27. septem bra ob 18. uri 

bodo v sam eniški ulici v Gorici blagoslo
vili tem eljni kam en novega dijaškega za
voda, k i v sta ja  na zem ljišču poleg bivšega 
velikega sem enišča. N am enjen je  dijakom , 
k i posečajo goriške šole, zlasti iz podeže
lja, ki bodo v zavodu dobivali razno oskr
bo: lastno sobo, učilnice, telovadnice p o 
leg skupne menze. Nova zgradba bo pove
zana s starim  bivšim  semeniščem, kate
rega bodo preured ili za sedeže raznih 
katoliških društev, obljubljeno je, da tudi 
slovenskih.

D ijaški zavod, ki ga zidajo  s podporo 
dežele, b o  poim enovan po nedavno v Ri
m u um rlem  nadškofu Alojziju Fogarju, 
zaslužnem  goriškem  ro jaku . Škof Fogar 
je  bil p rvi asisten t goriške m ladine, u s ta 
novitelj in p ropaga to r m ladinskega krožka 
»Per crucem  ad lucern«.

Dan blagoslovitve, 27. septem ber, sovpa- 
va  s sm rtn im  dnem  nadškofa Fogarja 
p red  m esecem  dni v Rimu. Predlog za to 
poim enovanje je  škofijsk i duhovniški s-vet 
predložil nadškofu Cocolinu, nakar je  nad
škof predlog z veseljem  odobril.

Istega dne bo ob 19. u ri v goriški stol
nici m aša zadušnica za pokojnim  nad
škofom  Fogarjem . V abljeni so vsi duhov
niki in verniki, da se te  sv. m aše udele
žijo. Tudi do nas Slovencev je  bil škof 
Fogar nepristransk i, ali bo lje  ljubeznivo 
naklonjen, zato  je  p rav , da  se v dokaz 
hvaležnosti te  svete m aše udeležimo.

Prihodnja seja duh. sveta
G eneralni ta jn ik  m sgr. Fain je  sklical 

novo sejo  duhovniškega sveta goriške nad
škofije. V ršila se bo  v Gradežu v hotelu 
Stella M aris 14. ok tobra  ob 9. uri. Na 
dnevnem  redu so številne zadeve. Med d ru 
gim bodo razprav lja li o dušnem  pastirstvu  
m ed m ladino in m ed delavci, po tem  o po
svetovalnici za družine, o p reu red itv i ka
tehetskega urada , o ureditv i staleža za 
cerkovnike, o bogoslovnem sem enišču in o 
delih za novi m ladinski cen te r »L. Fogar«.

Obžalovanje goriških dijakov 
in izobražencev
Prejeli sm o s p ro šn jo  za objavo : 
Krivica, ki je  prizadela profesorja Milka 

Renerja pri zadnjih habilitacijskih izpitih  
za slovenske šolnike, je  tako očitna, da je 
ne m orem o prezreti. Prepričani sm o, da 
so njegove pedagoške in didaktične zmož-

V ponedeljek  zvečer je  imel v Gregor
čičevi dvorani v T rstu  tiskovno konferen
co dr. Filip W arasch, predsednik  m ladin
ske sekcije m ednarodne federacije narod
nostn ih  m an jšin  (FUEV). Predstavnikom  
slovenskega tiska in rad ia  je  govoril o 
sedanjem  položaju na K oroškem  in o od
nosih m ed obem a tam kaj živečima narod
nostn im a skupnostim a. Zbranim  časnikar
jem  ga je  p redstav il deželni svetovalec 
dr. Drago Štoka, ki je  član  glavnega od
bora  is te  m ednarodne federacije.

Dr. W arasch je  v svojem  posegu najprej 
poudaril, da se je  av strijska  republika od 
znanega plebiscita do danes že dvakrat 
obvezala, da  bo ščitila narodne m anjšine, 
ki živijo zno traj n jen ih  državnih meja. 
Teh svojih obljub pa ni izpolnila, kot ni 
tudi n ičesar sto rila  za m irno sožitje obeh 
narodnostn ih  skupin na etnično m ešanem 
področju  Koroške. Z ato  je  razum ljivo, da 
so ti odnosi še danes m očno napeti in 
netijo  m ržn jo  m ed ljudm i.

Vseh lepih besed, ki so ostale brez de
jan j, je  'bila m lad ina sita, zato  je  razum 
ljivo, da se je  začela posluževati m etod 
in sredstev, ki se ji  zdijo  najbolj nepo
sredne in  učinkovite v tem  novem obdob
ju  bo ja  za narodnostne  pravice. N ujno 
je bilo na  p rim er organizirati g ibanje za 
narodno in socialno osvoboditev koroških 
Slovencev, v  ka terem  so brezizjem no vsi 
tisti, ki se zavzem ajo za drugačne in p ra 
vične odnose avstrijsk ih  oblasti do slo
venske etnične skupnosti na K oroškem . V 
okviru tega g iban ja  so konec prejšnjega 
m eseca izvedli v določenem triko tn iku  ju 
žne K oroške akcijo  s tem , da so v tu ri
stično močno obiskanem  obm očju prem a
zali vse topografske napise in cestne sme
ri, ki so  bili sam o v nem škem  jeziku.

Prav o teh akoijah, o  katerih  so poroča
li tudi agencija Ansa in avstrijsk i ter slo
venski časopisi, se je  v razgovoru med

nosti v skladu z norm am i, k i izhajajo iz 
m inistrskih  okrožnic. N im am o namena 
om alovaževati ocenjevalnih sposobnosti 
kom isije, toda človek, katerega je ocenila 
kot nesposobnega, nam  je preko petna jst 
let z veliko prizadevnostjo  nudil vsestran
ski pogled v poznavanje klasičnih jezikov, 
širil ku lturno  obzorje poleg strogo šolskih  
obveznosti in nas seznanjal s širšo živ
ljen jsko  problem atiko.

Zdi se nam nerazum ljivo, da lahko po
stane čez noč navaden »čveka človek, ki 
je vsa ta leta za svoje delo prejem al od
lične ocene.

V prašujem o se, če bo tako postopanje  
postalo praksa v našem slovenskem  šol
stvu. O n jenem  uspehu sam o dvom im o. — 
Bivši in sedanji d ijaki in kolegi Klasičnega 
liceja s  slovenskim  učnim  jezikom  v Go- 
t ici.

Sledi 70 podpisov dijakov, d ijakin j in 
številnih m lajših  izobražencev te r tud i ko
legov pro feso rja  M ilka R enerja.

Opomba ured.: Na uvodnem  m estu  ob
ravnavam o v današnji številki problem  
šolskih kadrov na slovenskih šolah na 
T ržaškem  in Goriškem. Tam  je  om enjen 
tudi p rim er izpraševalne kom isije v T rstu , 
k! ni priznala habilitacije, to  je  zmožno
st: poučevanja štirim  slovenskim  šolni
kom; m ed tem i je  tud i p ro feso r Milko Re- 
ner, ki o n jem  govori zgoraj objavljeno 
pism o. Zdi se nam , da so upoštevanja 
vredni tud i ostali tr ije  prim eri, saj gre 
za tr i  šolnike, ki že v rs to  let vsak na 
svoji šoli v ršijo  svojo profesorsko dolž
nost.

Deželna palača v Gorici
Deželna uprava je  dala na  dražbo dela 

za gradn jo  nove deželne palače v ulici 
Rama. Zmagalo je  pod je tje  Z arattin i iz 
Vidma, ki je  ponudilo 10,87 % znižanje. 
Celotni stroški predvidevajo eno m ilijardo  
in 90 m ilijonov lir izdatkov. Deželno pala
čo bodo zgradili na zemljišču, ki m eri 
4.500 kv m etrov površine. K om pleks bo 
obsegal pet zgradb; v p rv i bodo u rad i de
želne uprave in u rad i za javna  dela, v 
drugi bo km etijsko nadzorništvo, v tre tji 
ustanova za razvoj km etijstva, v četrti 
in peti je  predviden avditorij in razni 
drugi javn i p rostori.

„^atoliŠki glas" v  vsako  
slovensko družino I

dr. W arascom in  časn ikarji razvila zani
m iva diskusija. P ri tem  je  koroški p red 
stavnik podčrta l pom em bnost, da  se z na
šimi razm eram i v zam ejstvu seznanijo tu 
di drugi narodi in da točno inform iram o 
vsaj evropsko javnost o stan ju  kot je  v 
resnici.

Ob koncu je  d r. W arasch še povedal, da 
bodo za p rihodn jo  veliko noč organizirali 
na K oroškem  m ednarodni sem inar prav 
o teh tem ah in  da  bo  prva se ja  izvršnega 
odbora m ednarodne federacije narodnost
nih m anjšin  v Sesljanu 9. in 10. oktobra 
letos.

Narodni park ob Belopeških 
jezerih
Podpredsednik deželie Furlanija-Julijska 

B enečija Enzo M oro je  p re tek li teden od
p rl prvi narodni p a rk  v naši deželi. Gre 
za ozem lje okrog Belopeških jezer. Novi 
p ark  obsega kakih  50 hek tarjev  zem ljišča 
v kotu m ed Poncami, M angartom  in  Trav
nikom. Ozemlje p a rk a  zavzema tudi obe 
belopeški jezeri. V glavnem je  to  z go
zdovi pokrito  ozemlje, le ob gornjem  belo- 
peškem  jezeru je  tud i ravnina s pašniki.

Belopeška jezera so ena najlepših na
ravnih lepot v naši deželi. O biskujejo jih  
tu risti iz vseh dežel; tudi naši ljud je  jih  
dobro  poznajo, saj se rad i vozijo k  njim  
na povratku  s Sv. V išarij. Sedaj bo ta 
kotiček še lepši, saj v n jem  ne bodo smeli 
sekati lesa ne p regan ja ti divjačine in 
s tre lja ti ptičev. Vse bo m aralo  ostati ne
dotaknjeno. Obiskovalci bodo mogli tako 
še bolj uživati pogled na lepo planinsko 
floro in tudi na živali in p tiče, ki jih  tam  
ni m alo, posebno gamsov in srn. Do je 
zer vodi sedaj široka asfa ltirana  cesta.

Zaščiteno ozem lje je  zakoličeno z m ajh 
no ograjo, k i pa ne bo  ovira za divjad, 
če jo  bo  hotela preskočiti.

5 P § H T
10. Memorial »M. Filej« 1971

V kra tkem  se bo začela odvijati sedaj 
že tradicionalna goriška športna  manife
stacija  »Memorial M irko Filej«, ki ga Š. 
Z. 01ympia iz Gorice organizira že deseto 
leto.

N ajprej bo na sporedu balinanje, nato 
pa se bodo vršile še odbojka, namizni 
tenis, kolesarstvo, s tre ljan je  z zračno pu
ško, košarka, m orda še nogom et in še 
kakšen drugi šport.

Za vsako športno  panogo bo  poslovala 
kom isija, ki bo sestavila praviln ik  in  u re 
dila vse potrebno.

Prireditelj bo tudi im enoval vrhovno ko
m isijo, ki bo koordin irala vse delo in 
poslovala tudi ko t razsodišče.

Posam ezniki bodo lahko nastopali v 
štirih  športn ih  panogah. Vsako društvo 
ali enota bo lahko nastopilo  z več ekipa
mi, toda  is ti tekm ovalec ne bo mogel 
nastop iti v is ti disciplini ozirom a panoigi 
večkrat za eno ekipo. V sakdo bo smel 
nastop iti le za eno društvo  ali enoto, ali 
pa tud i brez društvene pripadnosti, če  
dve društv i p rijav ita  istega tekm ovalca, 
potem  m ora prizadeti pism eno izjaviti, za 
koga tekm uje; v vsakem  p rim em  p a  o 
p ripadnosti odloča prvi nastop.

V panogah ali disciplinah, k je r . bi se 
p rijavil odnosno nastopil en sam tekmo- 
balec ali ena sam a ekipa, ne bo tekm o
vanja.

N astopajoči posam ezniki bodo razdelje
ni v naslednje kategorije: a) člani (MO), 
b ) članice (ŽE), c) m ladinci (M I), č) 
m ladinke (M E), d) naraščajn ik i (N I), e) 
naraščajn ice (N E), f) otroci (O). Za vsa
ko športno  panogo bo v praviln iku  dolo
čena s ta ro stna  m eja posam eznih kategorij.

P rireditelj si p rid ržu je  pravico, da za 
posam ezne panoge ali discipline določi 
nosilce skupin po lastn i presoji.

K olikor bo možno, se bodo vsa tekm o
van ja  vršila  po pravilih  ita lijansk ih  šport
nih zvez, včlanjenih v CONI.

P rireditelj bo  po zaključku tekm ovanja 
v vsaki športn i panogi sestavil lestvico 
za točkovanje in bo nagradil prve tr i s 
p rim ern im i nagradam i.

Prireditelj si tudi p rid ržu je  pravico, da 
zgornja splošna določila in določila p ra
vilnikov posam eznih športn ih  panog spre
m enijo po svoji uvidevnosti, toda  m ora 
prizadete obvestiti vsaj 30 m inut pred  za
četkom  tekm ovanja.

Razpis in pravilnik tekmovanja v bali
nanju. š . Z. 01ympia organizira v okviru 
10. M em oriala »M. Filej« 1971 tekm ovanje 
v 'balinanju »dvojic« (coppie).

Tekme se bodo  začele predvidom a dne 
29. sep tem bra od sedm ih zvečer dalje. 
Igrišče: gostilna »pri Pavlinu« v Drevoredu 
20, sep tem bra št. 138 (Viale XX Settem- 
bre) v Gorici.

Prijave je  treb a  posla ti najkasneje do 
27. septem bra do sedm ih zvečer na Š .Ž . 
01ympia, viale XX Settem bre  85 (telefon 
81120) ali p a  v  gostilni p ri Pavlinu. Vpis
n ina znaša 400 l i r  za vsako dvojico.

Igralo  se bo po državnem  ozirom a m ed
narodnem  pravilniku. Glavni sodnik bo g. 
Milan Pavlin. Posam ezne igre bo  vodil 
sodnik izbran odnosno določen m ed igral
ci. V p rim eru  spora odloča glavni sod
nik in p ro ti odločitvi ni pritožbe.

Ekipa, ki se ne p redstav i na  igrišču 15 
m inut po določenem času, izgubi tekm o 
brez tekm ovanja.

O rganizator si p rid ržu je  pravico dolo
čiti nosilce skupin in sprem eniti zgornji 
pravilnik.

O rganizator ne odgovarja za škodo ali 
poškodbe, ki bi jih  k d o r  koli u tipe l med 
tekm ovanjem .

Sistem  tekm ovanja bo  določen na pod
lagi števila prijav ljen ih  ekip. č e  bo več 
kot 6 ekip, se bo tekm ovalo najp re j po 
izločilnem sistem u.

N agrajene bodo vsaj p rve  tr i ekipe, in 
sicer p rejm e zmagovalec prehodni pokal 
in m edalje, druga in tre tja  ekipa pa tudi 
m edalje. Pravočasno bo  javljeno, če bo 
še kaka  druga nagrada.

Športno združenje 01ympia sporoča 
vsem svojim  članom  odbojkarjem , da se 
bodo treningi odbojke vršili vsak torek, 
če trtek  in soboto zvečer na igrišču pri 
K atoliškem  domu.

D ruštvo obvešča tudi, da se bo od sre
de ok tobra začelo odbojkarsko  prvenstvo 
kategorije »Naraščajniki« (Ragazzi — let
niki 1955 in m lajši).

N a podlagi rezultatov lanskega tekm o
vanja »Serie D« je  01ympia uvrščena za 
leto  1971/72 v tako  im enovano »I Divisio- 
ne« (skupaj z Liibertas Turriaco, Kennedy 
Adegliacco, T arriana  G radiška, Breg Do
lina, Polet Opčine, Reanese Reana del 
Roiale, Pordenone Pordenone in še zm a
govalec m ed m oštvi Sokol, Ribium  Spi- 
limbergo, Dom in Pozzo P radam ano).

■vk R A D I O
a  T R S T  A

Poročila: 7.15 (sam o ob delavnikih), 8.15, 
11.30 (sam o ob delavnikih), 13.15, 14.15,
17.15 (sam o ob delavnikih), 20.15 in 23.15. 

Dejstva in mnenja: 14.15 (samo ob de
lavnikih).

Šport: (dnevno) ob 20.00 uri.
Spored od 26. sept. do 2. okt. 1971 

Nedelja: 9.00 Sv. m aša iz župne cerkve 
v R ojanu. 11.5 »Paglavci pastirci«, po pove
sti Ivana Trinka. 12.00 N abožna glasba
12.15 V era in  naš čas. 12.30 Za vsakogar 
nekaj. 15.30 C. Bertolazzi: »Dedič«. Dra
m a v treh  dejanjih . 18.00 Podobe in glas
ba. 18.45 B ednarik: »Pratika«. 19.15 Sedem 
dni v svetu. 20.30 Ljudske pesm i v kom or
ni predelavi. 21.00 Semenj plašče.

Ponedeljek: 11.35 Šopek slovenskih pe' 
smi. 12.10 Pomenek s poslušavkam i. 12.25 
Za vsakogar nekaj. 17.20 Za m lade poslu- 
šavce. 18.15 Umetnost... 19.10 Guarino: 
»Odvetnik za vsakogar«. 19,15 Revija soli
stov. 19.40 Zbor »A. Illersberg« iz Trsta.
21.00 Socialno vprašan je  v slovenskem ro 
m anu (7) F. Bevk: »Ljudje pod Osojni
kom«. 21.20 N epozabne m elodije. 21.45 Slo
venski solisti.

Torek: 11.35 Šopek slovenskih pesmi.
12.10 B ednarik: »Pratika«. 12.25 Za vsak >- 
gar nekaj. 17.20 Za m lade posiušavce.
18.15 Umetnost... 18.30 K om orni koncert.
19.00 Otroci pojo. C. Pierm ani: K ako po
sluje italijanski parlam ent (12). 19.40 Zbor 
»Srečko Kosovel« iz Ronk. 20.35 Mozart: 
»Bastien und  Bastienne«, operna enodej.

Sreda: 11.35 Šopek slovenskih pesm i.
12.10 Evropske prestolnice (13). 12.20 Za 
vsakogar nekaj. 17.00 Tržaški mandolin- 
ski ansam bel. 17.20 Za m lade posiušavce.
18.15 Umetnost... 18.30 K oncertisti naše de
žele. 19.10 H igiena in zdravje. 19.40 Cigan
ske ljudske pesm i. 20.35 Simf. koncert.

četrtek: 11.35 Šopek slovenskih pesmi.
12.10 G. Bartolozzi: O trok v prvih  letih 
svojega razvoja (13). 17.20 Za mlade po
siušavce. 18.15 Umetnost... 18.30 Rom an
tične m elodije. 19.10 V. Beličič: K raške 
črtice (14). 19.20 Izbrali smo za vas. 19.45 
Kiihnov m ešani zbor. 20.35 A. P. Čehov: 
»Poštarjeva žena«. H um oreska. 21.50 Sklad
be davnih dob.

Petek: 11.35 Šopek slovenskih pesmi.
12.10 Izlet za konec tedna. 12.20 Za vsa
kogar nekaj. 17.20 Za m lade posiušavce.
18.15 Umetnost... 18.30 Sodobni italijanski 
skladatelji. 19.10 Zgodovina prom etn ih  
sredstev (13). 19.20 Novosti v naši disko
teki. 19.40 Vokalni ansam bel vodi Vrabec.
20.35 G ospodarstvo in delo.

Sobota: 11.35 šopek  slovenskih pesmi.
11.50 Veseli m otivi. 12.10 Poklici: -»Mizarji«. 
12.40 Za vsakogar nekaj. 15.50 Avtoradio.
16.10 »Praznik beneške piesmi«. 16.35 Ples
na čajanka. 17.20 Za m lade posiušavce.
18.15 Umetnost... 19.10 Svet v očeh sloven
skih popotnikov (14). 19.40 Zbor »Tone 
Tomšič« iz L jubljane. 20.35 Teden v Ita 
liji. 20.50 K rim inalka.

IZ Ž I V L J E N J A  
N A Š I H  L J U D I

Občni zbor Društva slovenskih 
izseljencev iz Benečije
V Orbe, v  francoskem  delu Švice, so se 

v nedeljo 12. septem bra zbrali na občnem 
zboru predsednik i sekcij D ruštva sloven
skih izseljencev iz Beneške Slovenije. P ri
šli so predsedniki-delagati iz vseh delov 
Švice. Občni zbor, ki sta se ga udeležila 
tudi deželna svetovalca Š toka in Lavriha 
te r dr. Viljem Černo ko t zastopnik SKGZ, 
je  otvoril predsednik  M arko Petrič, ki je  
govoril o delu in življenju društva. Pove
dal je , da im a sedaj društvo  okrog 1200 
članov in da je  precej živahno poseglo 
v prob lem atiko  izseljeništva v Švici in po 
drugih k ra jih  Evrope. D ruštvo je  tud i skr
belo za povezavo m ed vsem i člani in tako 
pripom oglo k m arsikaterem u koraku  v 
korist izseljencev iz Benečije. Med poro
čili je  treba om eniti predvsem  poročilo 
ta jn ika  Dina del Medica, ki je  tud i p red 
lagal v odobritev tr i resolucije, ki govore 
o gospodarskih in narodnostn ih  proble
mih Benečije in izseljencev samih.

Občni zbor je  v im enu LSS pozdravil dr. 
Drago Štoka, k i se je  da lj časa ustavil 
p ri gospodarskih in narodnostn ih  proble
m ih Benečije, om enil je  intervencije in 
korake, ki so 'bili v tem  sm islu storjeni 
v deželnem svetu. Rekel je  tudi, da pre
življa Benečija danes zelo značilen narod
nostn i razvoj, ki nas lahko navdaja  s 
p recejšnjim  upanjem . Temu razvoju naj 
oblasti slede in  naj dajo  beneškim  Sloven
cem tiste  pravice, ki jim  gredo, tako  na 
gospodarskem  kot na  narodnostnem  pod
ročju.

MAŠA ZADUŠNICA
Na trideseti dan sm rti bom o imeli sv. 
mašo za pokojnega nadškofa dr. Aloj
zija Fogarja. Sv. m aša bo v Rojanu 
v nedeljo 26. septem bra ob 16. uri. 
Hvaležnost nam  naroča, da se te sv. 
maše udeležimo v čim večjem številu.

Dr. Lojze Škerl, škofov vikar

Podeljene nagrade 
za simfonične skladbe
Po skrbnem  pregledu p re je tih  skladb je 

m ednarodna žirija  pod predsedstvom  rav
nate lja  tržaškega konservatorija  »Tartini« 
prof. Oraizia Fium e in v kateri je  bil tu 
di slovenski glasbenik prof. Alojz Srebot
n jak  podelila nagrade »mesta Trst« in  X. 
m ednarodnega natečaja  za simfonično 
skladbo 1971. Prve nagrade niso podelili. 
Drugo nagrado p a  sta  p re je la  »ex aequo« 
m ladi tržaški skladatelj Giampaolo Čaral 
te r neki angleški skladatelj. N a tekm ova
n je  je  prispelo  izredno veliko skladb, in 
sicer 154 po  številu. 37 skladb je  bilo iz 
Ita lije , ostale pa iz 27 različnih držav, 
dve tud i iz Jugoslavije.

Zopet sončna ura. V soboto 25. septem 
b ra  opolnoči stopi spet v veljavo sončna 
ura . Pom aknite kazalce za eno uro  nazaj.

Pristojbine za zračno pošto. Neka go
spa iz T rsta  se zanim a ali pošiljam o K a
toliški glas v A rgentino tud i po  zračni po
šli. Koliko znaša v tem  p rim eru  naročni
na? Za Argentino znaša naročnina po 
zračni pošti 10.500 lir, če ga pošiljam o te 
densko, če pa štirinajstdnevno  (po dva 
skupaj) 7.500 lir.

Romarje na Brezje obveščamo, da od
pelje avtobus z goriškega Travnika v ne
deljo 3. oktobra ob 6. u ri z ju tra j. Vpiso
vanje  je  že zaključeno.

Trgovska šola. R avnateljstvo trgovske 
šole v ulici Sam inario razpisuje natečaj 
za m esto  tajn ika. Rok za vlaganje prošenj 
zapade 30. septem bra. Prosilci m orajo  
im eti diplom o računovodje. — Dne 1. ok
tob ra  naj se dijaki zberejo v šoli ob 9. 
uri, n akar bodo šli k šolski maši.

Nižja srednja šola. R avnateljstvo nižje 
srednje  šole v ulici Randaecio sporoča di
jakom , naj se zberejo v šoli dne 1. okto
b ra  ob 9. uri.

Blagoslovitev cerkve sv. Cirila in Metoda 
bo v M ariboru v nedeljo 24. oktoibra. ACM 
iz Gorice se tud i želi udeležiti te  izredne 
slovesnosti. Zagotovljen im a en avtobus, 
ki bo odpeljal s T ravnika v Gorici ob 
5. uri z ju tra j.

D A R O V I

Za »Baragov dom« v Ricmanjih: Tere
zija, Škrlavaj, Opčine, 5.000; M arija Furlan, 
Opčine, 5.000; dobrotnik iz tujine 70.000; 
E rnesta  Dobrila, Pulje-Ricm anje, 5.000; Ve
ra  Turk, T rst, ab  obletnici m aterine srnrt- 
tl 10.000; družina Žuljan, R icm anje, na
m esto cvetja na grob sorodnika K arla 
Velišček 10.000 lir.

Družina Vetrih daru je  za Alojzijeviščo 
7.000, za Zavod sv. Družine 7.000, za K a
toliški dom  7.000 lir.

Za »Katoliški dom«: S. Ž., Zgonik, 5.000; 
N. N. 5.000; N. N. drtužbenica 10.000; N. 
N., Pevma, 2.000; M arijina družba 10.000; 
N. N. 2.000; N. N. 2.000; N. N. 1.000; N.
N. 1.000, N. N. 1.000; N. N. 1.000; N. N.
1.000; N. N. družina 5.000 lir.

Za Alojzijevišče: V spom in pok. Amali
je Žbogar 2.000; Tanče Sivec, nam esto 
cvetja na  grob R dbertu  Remec 1.000; N. 
N., Pevma, 2.500; B. L. 5.000 lir.

Za Zavod sv. Družine: B. L. 5 000; N. 
N. 5.000; nam esto  cvetja na grob Petejan 
Ivane, družina Malič Rudi, 3.000; družina 
Kovic Alojz 3.000; N. N., Pevma, 2.500 lir.

Za ploščo na grob škofa Mahniča: Go
ren jka  2.000; Dolenjka 1.000; v T rstu  po 
sv. m aši za  edinost 10.000; M arija M aru
šič, T rst, 10.000 lir.

Za Marijin dom v Rojanu: Radoška 
Sirca ob poroki 5.000 lir.

Za misijonarje na Madagaskarju: N. N. 
iv Barkavelj 5.000 lir.

V sem  plem enitim  darovalcem Bog po
vrni, rajnim  pa daj večni pokoj!

O G L A S I

Za vsak m m  višine v širini enega stolpca: 
Trgovski 70 lir, osm rtnice 100 lir, k 
tem u dodati &% davek za registrski urad.

Odgovorni urednik: msgr. dr. Fr. Močnik 
Tiska tiskarna Budin v Gorici

Izdaja Katoliško tiskovno društvo

Sedanji položaj na Koroškem


